
中国社会科学院大学日语能力考试 N3 级课程大纲

课程基本信息（Course Information）

课程编号

（Course ID）
*学时

(Credit Hours）
32

*学分

（Credits）
2

*课程名称

（Course Name）

日语能力考试 N3级

Japanese Proficiency Test Level N3
先修课程

（Prerequisite Courses）
无

课程定位：

本课程专为有志于参加日语能力考试（JLPT）N3 级的学生而设，旨在提供全面的备考经验，以帮

助学生在考试中获得优异的成绩。本课程将侧重于帮助学生有效备考 JLPT 考试，注重词汇、语法、

阅读和听力的综合学习。本课程旨在帮助学生顺利通过 JLPT 考试，并为其日后深入学习、工作、

留学或深度交流提供扎实的语言基础。

课程目标：

通过系统学习，本课程旨在培养学生在 JLPT 考试中具备卓越的日语能力。通过本课程，学生将能

够：充分准备并成功通过 JLPT 考试，取得所需的证书。提高词汇、语法、阅读和听力技能，以满

足 JLPT的考查要求。提升在日本语言环境中的实际交流能力。

主要教学内容：

本课程将深入讲解 JLPT 考试所需的语言技能，包括词汇、语法、听力、阅读四个专项。会特别讲

解 JLPT 考试中的高频词汇和高频语法句型，同时会教授学生提高听力水平的技巧，会着重讲解阅

读解题技巧。

重点难点：

在本课程中，主要难点之一是学生需要对 JLPT 考试中需要掌握的词汇、语法句型的彻底理解。另

一个挑战是学生需要在打好日语基础的同时，如何有针对性地提高日语水平，以应对日语 JLPT 考

试，这也是本课程的难点之一。

主要教学方法：

鉴于学生将要参加 JLPT 考试，本课程将采用多元化的教学方法。除了教师的授课，本课程将引入

词汇、语法的练习、阅读和听力练习，以培养学生日语能力，帮助他们更好地应对 JLPT考试。

基本要求：

学生必须严格遵守考勤规定，课堂出勤率将被记录。此外，本课程鼓励学生积极完成相关的课后作

业，如要做完日语能力考试历年真题等，这些会作为平时成绩的一部分。

*课程简介

（Description）

This course is designed for students who are interested in taking the Japanese Language
Proficiency Test (JLPT) N3 level. It aims to provide comprehensive preparation experience
to help students achieve excellent results in the test. This course will focus on helping
students prepare for JLPT effectively, focusing on the comprehensive study of vocabulary,
grammar, reading and listening. The purpose of this course is to help students successfully
pass the JLPT exam and provide a solid language foundation for their further study, work,
study abroad or in-depth communication in the future.
Through systematic study, this course aims to cultivate students' excellent Japanese ability
in JLPT. Through this course, students will be able to fully prepare and successfully pass
the JLPT exam and obtain the required certificates, improve vocabulary, grammar, reading
and listening skills to meet the requirements of JLPT and improve the practical



communication ability in Japanese language environment.
This course will explain in depth the language skills required for JLPT test, including
vocabulary, grammar, listening and reading. In particular, we will explain the
high-frequency vocabulary and high-frequency grammar sentence patterns in JLPT exam,
and at the same time, we will teach students the skills to improve their listening level,
focusing on reading problem-solving skills.
In this course, one of the main difficulties is that students need to have a thorough
understanding of vocabulary, grammar and sentence patterns that they need to master in
JLPT. Another challenge is that students need to lay a good foundation in Japanese, and at
the same time, improve their Japanese level in order to cope with the Japanese JLPT
exam, which is also one of the difficulties we pay attention to.
In view of the fact that students will take the JLPT exam, this course will adopt diversified
teaching methods. In addition to teachers' lectures, this course will introduce vocabulary
and grammar exercises, reading and listening exercises to cultivate students' Japanese
ability and help them better cope with JLPT exams.
Students must strictly abide by the attendance regulations, and class attendance will be
recorded. In addition, this course encourages students to actively complete relevant
homework, such as completing the real questions of Japanese proficiency test over the
years, which will considered in evaluation of their daily performance.

*教材

（Textbooks）
 无敌绿宝书·新日语能力考试 N3·N4·N5 词汇，李晓东 郑艳 王飞编，世界图书出

版公司北京分公司出版，国际标准书号 ISBN：9787510077722

参考资料

（Other References）
无

*课程类别

(Course Category）
公共基础课/全校公共必修课 通识教育课 专业基础课

专业核心课/专业必修课 专业拓展课/专业选修课 其他

*授课对象

（Target Students）
全校本科生

*授课模式

（Mode of Instruction）

线上，教学平台

√线下 混合式 其他

实践类（70%以上学时深入基层）

*开课院系

（School）
外国语学院

*授课语言（ Language of
Instruction）

中文 全外语 语种

√双语：中文+ 日语 外语讲授不低于

50%）

*授课教师信息

（Teacher Information）

课程负责人

姓名及简介

Name and
introduction of

course
leaderName and
introduction of

李晓东

教育背景：

文学博士 （北京大学，2013）
文学硕士（大连外国语大学，2004）
文学学士（大连外国语大学，2001）
研究领域：日本文化

团队成员

姓名及简介
无



学习目标

（ Learning

Outcomes）

1、日语 N3 级高频词汇

2、日语 N3 级重要语法

3、日语 N3 级听力

4、日语 N3 级阅读

*考核方式

（Grading）
平时成绩占比 30%，期末成绩占比 70%，期末考试为闭卷笔试。

*课程教学计划（Teaching Plan）（以表述清楚教学安排为宜，字数不限）填写规范化要求见附件

周次

week

周

学

时

s

其中

教学内容摘要

（必含章节名称、讲述的内容提要、实验的名称、教学方法、课堂讨论的题目、

阅读文献参考书目及作业等）

讲

授

实

验

课

习

题

课

课

程

讨

论

其

他

环

节

第一周 2 日语能力考试 N3级词汇讲解

第二周 2 日语能力考试 N3级词汇讲解

第三周 2 日语能力考试 N3级词汇讲解

第四周 2 日语能力考试 N3级词汇讲解

第五周 2

日语能力考试 N3级语法讲解

第六周 2 日语能力考试 N3级语法讲解

第七周 2 日语能力考试 N3级语法讲解



第八周 2 日语能力考试 N3级语法讲解

第九周 2 日语能力考试 N3级听力专项讲解

第十周 2 日语能力考试 N3级听力专项讲解

第十一周 2 日语能力考试 N3级听力专项讲解

第十二周 2 日语能力考试 N3级听力专项讲解

第十三周 2 日语能力考试 N3级阅读专项讲解

第十四周 2 日语能力考试 N3级阅读专项讲解

第十五周 2 日语能力考试 N3级阅读专项讲解

第十六周 2 日语能力考试 N3级阅读专项讲解

总计 课堂讲授、随堂练习、课下作业

备注（Notes）


